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Technologické centrum (TC) Praha 
kromě jiného vytváří analýzy 
a podklady pro politiku výzkumu 
a výstupy předává vládě. Jaký je 
tedy podle vás současný stav vědy 
a výzkumu v Česku?

Já bohužel musím naprosto souhla-
sit se závěry Hospodářské komory, 
Česko opravdu vyčerpalo potenciál 
přímých zahraničních investic, které 

byly v podstatě až do nedávna posta-
veny na levné, ale přitom kvalifikova-
né pracovní síle.

V  současné době se stále nachází-
me na úrovni subdodavatelů zpravi-
dla německých či holandských firem, 
a proto jsme v závislé pozici. A i když 
už zde firmy do  výzkumu a  vývoje 
investují, zpravidla jde o  ty největší 
a většinou zahraniční podniky. Prak-

ticky vzato více než 60 % veškerých 
podnikových investic do  aplikova-
ného výzkumu probíhá ve  firmách 
pod zahraniční kontrolou a  jen tře-
tina investic do  výzkumu a  vývo-
je pochází z  domácích podniků. Je 
tedy naprosto nezbytné otočit kormi-
dlo směrem ke znalostní ekonomice, 
podpořit výzkum v segmentu malých 
a středních domácích firem a dostat 

tak tyto firmy na  vyšší úroveň pro-
dukčního řetězce.

Proč české firmy do vědy 
a výzkumu investují tak málo?

Je to v  podstatě začarovaný kruh. 
Firmy nemají ani potřebu výrazně-
ji investovat, protože se nacházejí 
v  závislé pozici v  produkčním řetěz-
ci. Dílčí inovace sice dělají, ale těmi 
opět jen reagují na  přání zadavatelů, 
kteří chtějí dodávky rychleji, v  čím 
dál vyšší kvalitě, a  zároveň neustále 
tlačí na  cenu. Takže tuzemské firmy 
sice inovují, ale nemají svůj solidní 
výzkum, skrze nějž by vyvíjely vlastní 
produkty, s nimiž by mohly jít na trh.

Do  jisté míry to souvisí i s nízkými 
ambicemi, firmy nemají potřebu se 
prosazovat na globálních trzích. A to 
potvrzuje i šetření inovačních kapacit 
TA ČR, v jehož rámci probíhaly rozho-
vory s řediteli mnoha českých firem

Pokračování na str. 13

„V  rámci konzultací s  Evropskou 
kom isí byla př ijata úprava půjč-
ky z  původních zhruba 137  miliard 
na  19,4  miliardy Kč,“ uvádí oficiál-
ní tisková zprava zveřejněná minulý 

týden na webu Ministerstva průmyslu 
a obchodu ČR (MPO ČR). 

Vyřazeny byly projekty pod Minis-
terstvem dopravy, kde chtěla původ-
ně Česká republika čerpat z  půjč  ky 

až 100 miliard Kč. Snížena byla také 
grantová alokace u  podpory fotovol-
taických elektráren o miliardu korun.

Ministerstvo životního prostředí 
snížilo alokaci v půjčce na 0 Kč, získá 
však 20 miliard Kč na Novou zelenou 
úsporám půjčky z  emisních povole-
nek v letech 2024 a 2025. Ministerstvo 
školství, mládeže a  tělovýchovy pak 
bude reformu školství financovat ze 
státního rozpočtu. A konečně Minis-
terstvo práce a sociálních věcí odstou-
pilo od podpory sociální infrastruktu-
ry ve  výši 5 miliard Kč. Ministerstvo 

pro místní rozvoj přesunulo refor-
mu dostupného bydlení mimo kapi-
tolu REPowerEU a  od  půjčky 3,3  mi- 
liardy Kč odstoupilo i  Ministerstvo 
zdravotnictví.

Původní částku neobdrží ani MPO 
ČR. To snížilo alokaci pro podpo-
ru IPCEI (Important Projects of Com-
mon European Interest — tedy „důleži-
tých projektech společného evropské-
ho zájmu“) o 400 milionů Kč a zruši-
lo rozšíření komponenty 4.2 finanční 
nástroje. 

Pokračování na str. 2

Vláda schválila půjčku z Národního plánu obnovy (NPO) ve výši 
zhruba 19,4 miliardy Kč, tedy nikoliv původně plánovaných 
137 miliard. O zhruba 100 miliard přijde především Ministerstvo 
dopravy. Finance na své plány tak bude muset hledat jinde. 
Omezení financí však, žel, hrozí také oblasti VVI.

Hospodářská komora České republiky vydala v srpnu analýzu 
konkurenceschopnosti ekonomiky, podle jejíchž závěrů Česko vyčerpalo 
faktory růstu a stagnuje. Cestou z pasti středních příjmů je pak pouze změna 
strategie firem, která povede k produkci výrobků s vyšší přidanou hodnotou. 
„Tato transformace ale vyžaduje, aby se firmy přestaly bát a vystoupily ze 
zajetých subdodavatelských kolejí. Musejí začít mnohem více investovat 
do výzkumu a vývoje a stát by jim v tom měl jednoznačně pomoci,“ říká Michal 
Pazour, vedoucí Oddělení strategických studií Technologického centra Praha. 
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ČR z NPO půjčí o 117,6 miliardy Kč méně, než plánovala
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Obz vl á šť m a rk a nt n í jsou pok ro -
ky v  oboru ortopedie: po  náhradách 
kyčelního a  kolenního kloubu a  spi-
nálních implantátech je poptávka jako 
nikdy předtím. V lidském těle se dnes 
používá přibližně 180 různých dílů. 
Roste i zájem o diagnostiku a chirur-
gické nástroje. Hospodárná výroba 
produktů zdravotnické techniky se 
tedy stává zcela klíčovou otázkou. 

Obráběn í komponent pro med i-
cínskou techniku je velmi nároč-
ným oborem. Zvolené stroje a  tech-
nologie musejí splňovat vysoké náro-
ky na  kvalitu a  současně si poradit 
s  pokročilým materiálovým mixem, 
tvořeným od  vysoce pevných plastů 

a nerezové oceli a titanu až po kobalt 
a  rozložitelné slitiny hořčíku. Z  hle-
diska technologií se zde uplatňují CNC 

soustružnicko-frézovací obrábění ze 
šesti stran, simultánní pětiosé frézo-
vání a nově i aditivní výroba. 

Trvalý růst trhu s medicínskou tech-
nikou má velké důsledky pro průmys-
lové obory. Výroba musí splňovat čím 
dál tím přísnější kritéria, zatímco ceny 
implantátů trvale klesají. Proto se 
v poslední době začínají výrobci spo-
jovat. Dvěma příklady z  posledních 
let jsou akvizice firmy Biomet společ-
ností Zimmer a společnosti Covidien 
společností Medtronic. Trend směřuje 
k vyšší efektivitě na všech úrovních, 
zejména při výrobě sofistikovaných 
výrobků, jako jsou kolenní a  kyčelní 
náhrady nebo páteřní implantáty.

INTEGROVANá AUTOMATIZACE

V rámci výrobních řešení pro medi-
cínu začíná být více než kdy jindy 
důležité začlenění digitálních řešení 
do  výrobního procesu již na  samém 
začátku. Čtečky čárových kódů, měře-
ní a označování součástí jako integro-
vané opce v systému ve výrobním pro-
cesu zjednodušují a  urychlují doku-
mentaci i trackování. Automatizované 
procesy zahrnují prakticky bezobsluž-
nou výrobu, ale také čtení programů, 
množství a velikost šarží ve výrobním 
prostředí, stejně jako zpětnou vazbu 
z celého systému.

Pokračování na str. 2
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Většina referátů, stejně jako expozi-
ce výstavy, kde samozřejmě nechy-
běly ABB, Bosch, Siemens, Schottel, 
ThysenKrup, Wärtsilä a  GE-Power, 
naznačila, že řešení směřuje k využi-
tí čistě elektrického nebo hybridního 
pohonu s využitím LNG nebo i vodí-
ku. K úsporám paliva, jak se s překva-
pením ukázalo u  velkých plavidel, 
mohou přispět i solární panely nebo 

energie z  větru z  již zapomenutých 
„rotujících plachet“ Flettnerových 
rotorů.

PŘEVRAT V LODNÍM POHONU
Nejméně pětina z  víc jak 120  000 

na  světě registrovaných osobních, 
nákladních a pomocných námořních 
plavidel již používá efektivnější die-

sel-elektrický pohon, zaručující kro-
mě vyšší úspory paliva i vyšší a bez-
pečnější ma név rovací schopnost 
oproti klasice, kdy pomaluběžný die-
sel pohání lodní šroub hlučným hříde-
lem přímo a zabírá tak kýlový prostor. 

Dynamika přímého elektrického 
pohonu šroubu díky frekvenčním 
měničům se zlepšila, nejnovější řeše-
ní DC Grid se stejnosměrným přeno-

sem ušetří v trupu i potřebu rozvoden 
a transformátorů. Revolučním kormi-
dlovacím pohonným systémem azi-
pod, který začalo před 25 lety zavá-
dět ABB s finskou loděnicí Kvaerner, 
je v současné době vybaveno již 600 
velkých plavidel – od trajektů, luxus-
ních výletních lodí až po ledoborce.

Pokračování na str. 3
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Electric a Hybrid Marine 
World EXPO v Amsterodamu

Vlivem minimální či dokonce žád-
né aktualizace prezentace svých slu-
žeb na  internetu přicházejí tuzem-
ští podnikatelé o  stovky milionů 
korun ročně. Z  analýzy podnikatel-
ských webů, kterou provedla spo-
lečnost Webnode, vyplývá, že svou 
internetovou prezentaci pravidelně 
aktualizuje pouze 12 % živnostníků. 
Jen o něco lépe jsou na tom firemní 
weby; ty jsou obhospodařovány při-
bližně z 23 %.

Význam webové prezentace si uvě-
domuje drtivá většina podnikate-
lů v  ČR. Podle Českého statistického 
úřadu (ČSU) využívá v České republi-
ce webové stránky více jak 82 % fi rem 
s 10 a více zaměstnanci. Podle statis-
tik Webnode je poněkud horší situace 
u živnostníků, kdy webovou prezenta-
ci využívá zhruba 70 % z nich. 

AKTUáLNÍ OBSAH CHYBÍ

Jak vyplývá z dat, v ČR je přes 50 % 
fi remních webových stránek neaktuál-
ních, respektive poslední aktivita se 
na nich projevila více než před rokem. 
Podnikatelé si často nechají externě 

vytvořit stránky na míru či jim je při-
praví někdo ve  zdarma dostupném 
redakčním systému. Na tom by nebylo 
nic špatného, ale již se nestarají o jejich 
následnou údržbu ani o  pravidelnou 
publikaci novinek. 

Pokračování na str. 2

Čeští podnikatelé zbytečně 
přicházejí o zakázky za stamiliony

3D myš, pomocník
pro konstrukci

www.t-cad.cz/3d-myši

it-sa 2017
Přibližně 200 000 počítačů 
po celém světě letos zasáhl vir 
WannaCry. I pod tímto dojmem 
se bude v říjnu konat jeden 
z předních mezinárodních 
veletrhů věnovaný IT 
bezpečnosti it-sa 2017. 

Více v článku na str. 29

www.smc.cz

Chapadla SCHUNK.
Osvědčená od roku 1983

Superior Clamping and Gripping

na každoročně konaném kongresu a výstavě pokroku světové námořní dopravy letos 6. až 8. června 
v amsterodamu odeznělo 50 referátů odborníků i zástupců fi rem z tohoto oboru, který se musí co nejrychleji 
vypořádat s protesty proti stále nebezpečnějšímu ohrožování životního prostředí emisemi lodních dieselů.
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VÝSTAVA 
CNC OBRÁBĚCÍCH 

STROJŮ Z NABÍDKY 
SPOLEČNOSTI 

TEXIMP

VLOŽENá PŘÍLOHA

Trvalý růst trhu s medicínskou 
technikou má velké důsledky 
pro průmyslové obory. Výroba 
musí splňovat čím dál tím 
přísnější kritéria, zatímco ceny 
implantátů trvale klesají.

Obráběcí stroje v medicíně
DEMOGRAFIcKý RůSt, ROStOUcí OčEKávANá DélKA žIvOtA A HOSPODářSKý vZEStUP 
jSOU KlíčOvýMI HNAcíMI SIlAMI v ObORU ZDRAvOtNIcKé tEcHNIKY. 

Více v článku na str. 25

700 mm2

měří nejnovější 
28jádrový čip 
od Intelu

Ve  středu 20. června potvrdil Výbor 
pro právní záležitosti Evropského 
parlamentu znění směrnice o  autor-
ském právu na  jednotném digitál-
ním trhu. Evropští a  čeští vydavate-
lé se tak o  významný krok přiblíži-
li vítězství za  právo na  spravedlivý 
podíl z  využití jejich autorských děl 
internetovými giganty, jako je Goo-
gle, Facebook nebo Twitter. Rozho-
dující ale bude, jak dopadne hlasová-
ní na plenárním zasedání evropského 
legislativního orgánu, které je stano-
veno na 4. července.

Kromě článku 11, kter ý otev írá 
možnost, že velké internetové fir-
my (zejména Google) budou muset 
získat od vydavatelů souhlas k pub-
likování odkazů na  jejich obsah, 
nebo za  něj budou muset platit, se 
jedná i  o  článku 13, který ustavuje 
odpovědnost internetov ých spo-
lečností za  dodržování autorských 
práv. 

Znění článku 11 o vydavatelských 
právech v návrhu evropské směrni-
ce o autorském právu na jednotném 
digitálním trhu nedávno podpořili 

také čeští vydavatelé v  otevřeném 
dopise, který zaslali europoslan-
cům. Přidali se tak k Evropské vyda-
vatelské asociaci EMMA a  ENPA, 
které vyzvaly poslance všech poli-
tických skupin Evropského parla-
mentu, aby tento článek podpoři-
li jak ve  Výboru pro právní záleži-
tosti JURI, tak i  později při plenár-
ním hlasování o  návrhu směrnice 
o  autorském právu na  jednotném 
digitálním trhu.

Pokračování na str. 5
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Špičkový aplikovaný výzkum ve firmách 
je alfou a omegou přeměny české ekonomiky

Téma čísla:
Věda, výzkum, inovace

Čtěte na str. 13—17



Dokončení ze str. 1

Výsledkem bylo zjištění, že opravdu jen 
poměrně malé procento z nich má globál-
ní ambice. Většině z nich stačí lokální trhy, 
na nichž se etablovaly v minulosti. 

 Zmínil jste, že většina výzkumu 
a vývoje probíhá ve firmách se zahra-
ničním kapitálem. Mají jejich talenty 
svobodu v tvorbě? 

Rozhodovací pravomoci managementu 
v těchto firmách nejsou příliš velké, respek-
tive jsou dostatečné pro spolehlivé fun-
gování firmy, ale celkovou strategii si pří-
liš určovat nemohou. A to platí i pro oblast 
výzkumu a vývoje. Ten je většinou zadán 
ze zahraničí a vývojové týmy se jen sna-
ží dostat novou cestou k vytyčenému cíli. 
Takže si myslím, že příliš svobody pro tvor-
bu opravdu převratných řešení nemají.

Dalo by se říci, že ač největší firmy nalijí 
do výzkumu i nižší desítky miliard korun 
ročně, jsou tyto jejich investice stále omeze-
né. Nikoliv financemi, ale hranicemi, které 
stanoví vedení ze zahraniční. 

Proto se na ně nelze tolik spoléhat a proto 
by tu měl být větší prostor a podmínky pro 
růst malých a středních domácích firem, 
které by tu volnost měly a svým vývojem 
posouvaly dopředu nejen sebe, ale celou 
českou ekonomiku.

 Měl by se tedy stát více angažovat? 
Jaké vidíte cesty pro smysluplnou 
podporu českých firem?

Myslím si, že stát by mohl zesílit důraz 
na takzvanou nepřímou podporu, do níž 
spadají například daňové úlevy na výzkum. 
Ony sice již existují, ale systém byl dlouho 
velmi nepředvídatelný, protože finanční 
úřady se k uplatňování daňových odpočtů 
na výzkum a vývoj nestavěly příliš přívěti-
vě. Firmy se tedy bály sankcí a tyto odpočty 
spíše neuplatňovaly. Respektive uplatňova-
ly je zejména firmy pod zahraniční kontro-
lou, které v rámci svých holdingů neustále 
optimalizují daňovou zátěž, a i přes riziko 
zásahu finančního úřadu se jim vypláce-
lo odpočty uplatňovat. Bylo by tedy dobré, 
kdyby firmy měly záruku, že mohou tuto 
možnost bezpečně využívat, protože jedi-
ně tak se přestanou ty menší bát.

Určitě by také mělo smysl snížit mzdové 
náklady na zaměstnance, kteří se výzku-
mem zabývají. V zahraničí existují funkční 
schémata, kterými bychom se mohli inspi-
rovat. Například ve Švédsku či Nizozemsku 
firmy dostávají na výzkumné pracovníky 
úlevy na odvodech v sociálním zabezpeče-
ní. Buď jej za ně nemusí platit vůbec, nebo 
v jen v nízké míře, což motivuje k tomu, aby 
jim výzkumné týmy rostly.

V  rámci přímé podpory, kterou stát 
poskytuje skrze Technologickou agenturu 
(TA) ČR, Ministerstvo průmyslu a obchodu 
ČR, Ministerstvo zemědělství ČR a další, by 
také mohlo dojít k určitým změnám. Sys-
tém je v současnosti až příliš atomizovaný, 
což znamená, že se podporují malé projek-
ty v řádu jednotek milionů, ale tím se vlast-
ně celková částka směřovaná na podniko-
vý výzkum rozmělní a  pak nejsou pení-
ze na složitější projekty. Přímá podpora by 
tedy měla být více nasměrovaná. Pokud 

stát vytyčí oblasti, které jsou pro transfor-
maci české ekonomiky klíčové, měl by je 
masivně podporovat, a pak podporu kom-
binovat i s nepřímou, aby se tak pomohlo 
i ostatním.

 Stát ale hledá úspory a peníze chce 
vědě a výzkumu spíše ubrat. Dá se 
vyčíslit, kolik peněz by naopak pod-
pora vědy a výzkumu přinesla?

Kvantitativně je to strašně obtížné. Exis-
tují sice studie, které sledují, kolik haléřů 
se dodatečně do  ekonomiky vrátí z  jed-
né vydané koruny na  výzkum a  vývoj, 
ale řekl bych, že tyto exaktní studie nedo-
kážou zohlednit všechny parametry. 
Neodrážejí tedy realitu úplně přesně. Pro-
to bych na ně příliš nespoléhal.

Existují však dlouhodobé studie, kte-
ré dokazují, že investice do výzkumu se 
do ekonomiky vrací tím, že se ji posouvají 
na vyšší úrovně, firmy se posouvají v pro-
dukčních řetězcích a ekonomika roste. 

 Jak tedy vládní činitele přesvěd-
čit, že investice do výzkumu se Česku 
v dlouhodobém horizontu vyplatí?

To je otázka za  milion. Asi je třeba jim 
vysvětlit, že stejný princip funguje na mik-
roúrovni i v rámci jedné rodiny. Pokud bych 

se rozhodoval, zda konečně po 10 letech 
šetření pojedu s dětmi na exotickou dovo-
lenou, nebo jim zaplatím kvalitní vzdělání, 
tak samozřejmě výsledek z hezké dovolené 
uvidím hned, ale investice do vzdělání při-
nese své ovoce až za nějaké roky. Třeba tak, 
že moje děti už budou moci na exotickou 
dovolenou jet každý rok.

A tohle si lidé, kteří o financích pro vědu 
a  výzkum rozhodují, musejí uvědomit. 
Pokud peníze vědě seberou, najdou oka-
mžitou úsporu, ale ve  výsledku peníze 
nebudou uspořené dobře, protože si zma-
říme potenciál růstu a nevymaníme se ze 
subdodavatelských „okovů“. 

 Máte přehled o tom, jaká panuje si- 
tuace ve veřejném sektoru, tedy ve vědě  
a výzkumu na akademické půdě?

Domnívám se, že i  veřejný výzkum je 
hodně atomizovaný, protože zde máme 
příliš mnoho institucí. Na  různých pra-
covištích se pak v malých týmech pracu-
je na podobných věcech, přidaná hodno-
ta takového výzkumu není příliš vysoká 
a nemá až na výjimky úplně kýžený dopad.

Osobně tedy vidím prostor pro racio-
nalizaci a zefektivnění výzkumu zvětšo-
váním týmů formou slučování institucí, 
proti čemuž ale bude v akademické sféře 
odpor. Nicméně si myslím, že tohle je sku-
tečně cesta, protože týmy s větší kritickou 
masou dokážou poté udělat ve výzkumu 
větší pokrok. 

 Není rozdrobenost daná tím, že 
lidé, kteří dělají v akademické sféře 
výzkum, jsou kvůli nízkému ohodno-
cení existenčně závislí na grantech?

Na  toto se dá nahlížet ze dvou úhlů. 
Z  jedné strany to je přesně tak, jak říká-
te, protože mnozí výzkumníci by oprav-
du bez grantů nedokázali pokrýt ani své 
životní potřeby. Na druhé straně pak sto-
jí fakt, že z grantů se také dá žít na velmi 
vysoké noze.

Pokud ale dojde ke změně konceptu, dá 
se zažádat o velký grant, do nějž se seskupí 
několik týmů. Všichni tak budou mít pří-
stup k těmto financím rovnoměrněji. Záro-
veň nebudou odděleně, někdy až zbyteč-

ně pracovat na malém projektu a nebudou 
tak ředit omezené finance, které do veřej-
ného výzkumu proudí.

 Když jsme u veřejného výzkumu, 
myslíte si, že mají české vysoké školy 
takovou úroveň, aby mohly generovat 
lidi, kteří dokážou uspět v rámci svě-
tového výzkumu, respektive přinášet 
opravdu skvělé inovativní výsledky? 

Myslím si, že ano, a to z hlediska systému 
vysokých škol i z hlediska lidského poten-
ciálu. Umíme dělat kvalitní výzkum a pře-
nášet jej do praxe.

Je však trochu škoda, že u nás v akademic-
ké sféře, a to platí o vysokých školách i ústa-
vech Akademie věd ČR, panuje jistá uzavře-
nost pro získávání kvalitních výzkumníků 
ze zahraničí. Je to asi trochu zakořeněné 
v myšlení, protože mnozí lidé, kteří v těch-
to institucích pracují, mají dojem, že ote-
vřenost se rovná kritice. Do jisté míry by se 
dalo říci, že oni si tam svou kariéru oddřeli 
poctivým, roky trvajícím výzkumem a teď 
nechtějí, aby přišel někdo z venku a říkal 
jim, co je třeba změnit.

Ale je nutno říci i to, že některé instituce 
už se otevírají, a naopak tuto novou krev 
vítají. Což se samozřejmě pozitivně odráží 
na výsledcích jejich týmů.

 Jak zajistit syntézu akademické sfé-
ry a průmyslu tak, aby Česko mohlo 
směřovat ke znalostní ekonomice? 

Krásným příkladem toho, jak se může 
propojit soukromý a akademický sektor, 
je CIIRC ČVUT, kde probíhá aplikovaný 
výzkum a institut na něm velmi úspěšně 
spolupracuje s mnoha firmami.

Také platí, že když mají firmy s  vyso-
kými školami společné projekty podpo-
řené TA ČR, tak studenti už po čase vědí, 
jaký výzkum je pro danou firmu potřeb-
ný, a na to se zaměří. Pracují tak v podstatě 
pro firmu, ale stále mají za zády svou alma 
mater.

Hodně inspirativní model mají také 
v Dánsku, kde do průmyslu zapojují dok-
torandy programem Industrial Ph.D. Stu-
dent dělá doktorát napůl ve firmě a napůl 
stále ve škole. V praxi to vypadá třeba tak, 

že individuálně pracují na projektu pro fir-
mu, ale mají zázemí na vysoké škole.

Musím se však vrátit k tomu, o čem jsem 
mluvil na začátku. Touha po skutečném 
a k transformaci vedoucím vývoji a výzku-
mu je v českých firmách zatím stále spí-
še okrajová. A i když mnohde určitá spolu-
práce probíhá, docela často se stává, že se 
nepotkávají vzájemné představy. A právě to 
se musí změnit tak, aby firmy mohly využít 
potenciál vysokých škol naplno.

 Co se tedy musí stát, aby do toho fir-
my mohly, obrazně řečeno, šlápnout? 

Musejí se přestat bát a musejí si uvědo-
mit, že investice do výzkumu a vývoje jsou 
klíčem k úspěchu.

Možná se dostanu trochu na tenký led, 
ale já se domnívám, že tato „obava z úspě-
chu“ je stále ještě důsledkem toho téměř 
padesátiletého přerušení rozvoje naší eko-
nomiky a zároveň systematického ničení 
individuality a kreativního myšlení. I moje 
generace je tím do jisté míry poznamena-
ná a má mentální nastavení takové, že nej-
lepší je nevyčuhovat z řady a zůstávat prů-
měrný. Do firem se toto myšlení přenáší 
tak, že ony zkrátka nemají zájem se rozví-
jet, protože mají své jisté.

Druhou věcí je, že máme kolektivní 
zkušenost z  90. let, kdy se slovo podni-
katel stalo skoro synonymem pro zlodě-
je, a mnozí lidé si stále myslí, že ti, kteří 
jsou úspěšní, se ke svým penězům dosta-
li nekalou cestou. To může snahu o změnu 
strategie firmy vyloženě znechutit.

Ale abych nebyl pouze negativní: jsem 
moc rád, že generace dnešních studentů 
a absolventů už se na svět dívá jinak a má 
chuť se prosadit. Jsou odvážní, mají vět-
ší sebevědomí a nebojí se zakládat firmy, 
v  nichž poté pracují na  špičkových pro-
duktech. Ty navíc ještě dokážou dobře 
prodat. A čím více takových lidí bude, tím 
rychleji se podaří to, po čem ve svých ana-
lýzách voláme nejen my či Hospodářská 
komora. Staneme se znalostní ekonomi-
kou produkující výrobky s vysokou přida-
nou hodnotou.

Kristina Kadlas Blümelová
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Špičkový aplikovaný výzkum ve firmách 
je alfou a omegou přeměny české ekonomiky

Pokud peníze vědě seberou, najdou okamžitou úsporu, ale 
ve výsledku ty peníze nebudou uspořené dobře, protože si zmaříme 
potenciál růstu a nevymaníme se ze subdodavatelských „okovů“.
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